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LA SRA. PRESIDENTA:

Bon dia, senyores i senyors diputades. Començarem la
sessió d'avui i, en primer lloc, els demanaria si es produeixen
substitucions. 

LA SRA. MARQUÈS I PORTELLA:

Sí, Carol Marquès substitueix Marc Pons. 

EL SR. LAMIN I ABEIDI:

Omar Lamin substitueix Iago Negueruela.

EL SR. ROSA I GASPAR:

Ferran Rosa substitueix Maria Ramon.

LA SRA. PRESIDENTA:

Passam al primer punt de l'ordre del dia d'avui que
consisteix en l'adopció d'acord respecte dels escrits RGE núm.
45/25 i 46/25. 

I.1) Adopció d’acord sobre l’escrit RGE núm. 45/25,
presentat pel Grup Parlamentari Socialista, de sol·licitud
de compareixença del director general d'Emergències, Sr.
Pablo Gárriz, sobre els darrers canvis en la direcció
general.

Començam per l'escrit RGE núm. 45/25, presentat pel Grup
Parlamentari Socialista, de sol·licitud de compareixença del
director general d'Emergències, Sr. Pablo Gárriz, per explicar
els darrers canvis en la direcció general. Aquesta presidència
els informa que el Grup Parlamentari Socialista ha presentat
l’escrit RGE núm. 5050/25, mitjançant el qual comunica la
retirada de dita sol·licitud.

I.2) Adopció d'acord respecte de l'escrit RGE núm.
46/25, presentat pel Grup Parlamentari Socialista, de
sol·licitud de compareixença del director general
d'Emergències, Sr. Pablo Gárriz, sobre seves polítiques
sobre Protecció Civil.

A continuació passam a l'adopció d'acord respecte de l'escrit
RGE núm. 46/25, presentat pel Grup Parlamentari Socialista,
de sol·licitud de compareixença del director general
d'Emergències, Sr. Pablo Gárriz, per explicar les seves
polítiques sobre Protecció Civil. Per a la seva defensa, per part
del Grup Socialista, té la paraula la Sra. Suárez, per un temps
de cinc minuts. 

LA SRA. SUÁREZ I GENOVARD:

Moltes gràcies, presidenta. Bon dia, diputades i diputats.
Bé, nosaltres presentam aquesta proposta de compareixença
perquè crec que compartim tots la importància que tenen les
agrupacions de Protecció Civil als diferents municipis de les
nostres illes. Tenen un paper fonamental en la seguretat, però
també en el benestar de la ciutadania. Tenen una funció també
de cohesió social, i la seva tasca en la gestió d'emergències,
també en la prevenció de riscos i en el suport d’esdeveniments

és essencial per garantir una resposta coordinada i eficient
davant situacions adverses, com fenòmens meteorològics
extrems, incendis o accidents. 

Per assegurar el seu correcte funcionament és
imprescindible que puguem conèixer les polítiques i estratègies
que té l'administració en aquest àmbit. I així, aquesta
compareixença que sol·licitam del director general
d'Emergències, el Sr. Gárriz, creim que és necessària perquè
ens pugui explicar les mesures que van adoptant, els recursos
destinats a les agrupacions de voluntaris i els plans de resposta
davant d'emergències futures. Això permetrà millorar
coordinació entre institucions, optimitzar protocols i també
assegurar una informació clara i accessible a la ciutadania, que
creim que és molt important. Creim que les agrupacions de
Protecció Civil són com quasi aquest eslabón d’unió, moltes
vegades, entre els sistemes de seguretat i la gent.

A més, ens agradaria també que el Sr. Gárriz ens pogués
explicar en aquesta compareixença el suport que reben aquestes
agrupacions. Sabem que fan formació, que s'ha ampliat a més
d’una oferta anual a dues la formació bàsica, saber quines
formacions tenen previst fer, també amb equipaments, recursos
materials; també per conèixer quines són les previsions de futur
per enfortir aquestes estructures perquè creim que tots els
senyals del canvi climàtic ens fan tenir més necessitat
d'aquestes agrupacions.

Per tant, com que la transparència i la bona gestió -no sé
quin temps duc, és que no hi ha aquí el rellotge- la
transparència i la bona gestió en protecció civil són crucials per
garantir la seguretat de tots, per això creim que aquesta
compareixença és una oportunitat per reforçar el compromís de
l'administració en la protecció de la població i consolidar el
suport a les agrupacions. 

Per això, deman a tots els grups el seu suport perquè el
director general d'Emergències pugui comparèixer en aquesta
comissió. Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Suárez. Passam al torn de fixació de posicions.
Per part del Grup Parlamentari VOX té la paraula el Sr.
Rodríguez, per un temps de cinc minuts. 

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Gracias, Sra. Presidenta, simplemente votaremos a favor. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Rodríguez. Per part del Grup Parlamentari
MÉS per Mallorca té la paraula el Sr. Rosa, per un temps de
cinc minuts. 

EL SR. ROSA I GASPAR:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta, i gràcies, Sra. Suárez, per
la seva proposta. També agrair-li específicament que hagin
volgut retirar l’altra iniciativa, no perquè estiguem en contra
que pugui comparèixer aquí el Sr. Gárriz també per explicar els
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canvis en la direcció general, però vull dir que -i ho hem
reiterat a totes les comissions on succeeix això- tenim un embós
a la tramitació d'iniciatives, en aquesta comissió hi ha 29
iniciatives pendents de debatre’s. Per tant, crec que és
pertinent, vull dir, si ha de comparèixer aquest senyor, que
comparegui una vegada i que ja expliqui tot el que ha
d’explicar, sense perjudici que es pugui tornar a reiterar o a
recaptar la seva presència a aquesta comissió. 

A més, molt probablement més enllà de debatre la situació
de Protecció Civil, podem debatre si és la persona idònia o no
és la idònia i com afecta a la seva direcció general els canvis
que s’han produït al llarg de tota la legislatura, que és una
qüestió que certament si compareix aquest senyor li podrem
formular, que almanco com a MÉS per Mallorca ens preocupa,
perquè no només afecta la protecció civil sinó que afecta totes
les competències que té la direcció general. 

En aquest sentit, donarem suport a la iniciativa, com no
podia ser d'una altra manera, i agrair-li novament al Grup
Socialista que hagi presentat la iniciativa i que hagi retirat
l’altra.

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Rosa. Per part del Grup Parlamentari Mixt té la
paraula el Sr. Córdoba, per un temps de cinc minuts.

EL SR. CÓRDOBA I MARÍ: 

Sí, moltes gràcies. Vull donar les gràcies a la Sra. Suárez
per presentar aquesta sol·licitud de compareixença del Sr.
Pablo Gárriz, un gran professional que coneixem a les Pitiüses
de molts anys de treballar i contents que sigui ara mateix el
director general. Gràcies també per donar aquesta importància
a Protecció Civil, que la té. És molt important, a vegades són
les primeres línies que arriben quan hi ha algun problema. Ho
puc dir de primera paraula perquè n’he estat membre fins que
m’he posat en política i fins i tot he de dir que a Formentera,
que a vegades anam justets en segons quines forces i en segons
quins mitjans, encara és més important. Bé, donaré suport a
aquesta compareixença. 

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Córdoba. Per part del Grup Parlamentari
Popular té la paraula la Sra. Gil,  per un temps de cinc minuts. 

LA SRA. GIL I MEMBRADO:

Sí, gracias, presidenta. Gracias igualmente, Sra. Suárez, por
solicitar esta  comparecencia. Es un tema sumamente
interesante y, además, son competencias del director general de
Emergencias y de Interior. Por lo tanto, apoyaremos sin duda
la solicitud de comparecencia. 

Gracias.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gil. Passarem a la votació de l'escrit RGE
núm. 46/25. Votam.

LA SRA. SECRETÀRIA:

Vots a favor, 13.

LA SRA. PRESIDENTA:

En conseqüència, s'acorda de recaptar la presència del
director general d'Emergències, el Sr. Pablo Gárriz, per
explicar les seves polítiques sobre Protecció Civil. 

II. Proposició no de llei RGE núm. 10150/24, presentada
pel Grup Parlamentari Popular, relativa a la millora de les
condicions de la justícia gratuïta a les Illes Balears. 

Passam al segon punt de l'ordre del dia, relatiu al debat i
votació de la Proposició no de llei RGE núm. 10150/24,
presentada pel Grup Parlamentari Popular, relativa a la millora
de les condicions de la justícia gratuïta a les Illes Balears. Per
a la seva defensa, per part del Grup Parlamentari Popular, té la
paraula la Sra. Gil, per un temps de cinc minuts. 

LA SRA. GIL I MEMBRADO:

Gracias, presidenta. Diputados, diputadas. La concepción
del estado democrático de derecho trae causa de nuestra
Constitución Española y, en concreto, el artículo 24 establece
el derecho a la tutela judicial efectiva de todos los ciudadanos.
Para garantizar este derecho, el artículo 119 de la Constitución
Española establece que la justicia será gratuita cuando lo
disponga la ley y, en todo, caso, cuando el ciudadano acredite
que tiene falta de recursos para litigar. 

La PNL recoge los datos de 2023. Más de 56.000
actuaciones, un 11% más que el año anterior, ello supone más
de 150 actuaciones diarias y casi 4.700 mensuales. La
tendencia ha sido al alza durante 2024, en concreto casi un
30% más de actuaciones durante el primer semestre con
relación al año anterior, y sigue incrementándose, de manera
que el propio decano del Colegio de Abogados ha trasladado
las condiciones de precariedad en que desarrollan sus funciones
los letrados del turno de oficio, también el colapso de la justicia
y el incumplimiento reiterado del ministerio de los
compromisos alcanzados. 

Los letrados del turno de oficio padecen retrasos en el
cobro de sus actuaciones de los expedientes de más de cinco
meses, expedientes cuya media suele estar en torno a los 150
euros. Además, esto se agrava porque en ocasiones realizan
actuaciones que posteriormente no les son reconocidas por el
ministerio, lo que supone impagos y la realización de un trabajo
necesario que nunca va a ser remunerado. 

La penosa conclusión es que los letrados de las Islas
Baleares adscritos al turno de oficio realizan un trabajo
fundamental en beneficio del derecho de los ciudadanos a la
justicia gratuita. Lo realizan en condiciones precarias, con una
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gran carga burocrática, una Administración de Justicia
colapsada y una mínima retribución por sus funciones. 

Además, contamos con una ley muy antigua. La sociedad ha
cambiado y con ella las necesidades, y nos preguntamos, ¿cómo
no se incluye en el turno de oficio, como garantía de una tutela
judicial efectiva, toda esa labor de asesoramiento previo que
los letrados realizan y no es cubierta e igualmente una
cobertura total a los colectivos vulnerables y una financiación
suficiente y estable? 

Por ello, el Grupo Popular reclama, mediante esta
proposición no de ley, que el Parlamento solicita, y así
esperamos el apoyo del resto de grupos, el reconocimiento del
valor del trabajo realizado por los letrados del turno de oficio
y su contribución al derecho fundamental a la tutela judicial
efectiva y la ampliación de la cobertura económica a todas las
actuaciones necesarias para satisfacer este derecho a la tutela
judicial efectiva. Y ello implica instar al ministerio que dote de
financiación suficiente y estable desde el primer momento en
que el letrado asume la defensa cubriendo todas sus
actuaciones, que deben ser reintegradas de modo puntual. Ello
implica también reclamar al ministerio la dotación de
profesionales y de medios para la efectiva tutela judicial. Y,
finalmente, para que esa tutela sea real, solicitamos también
que el ministerio adopte medidas inmediatas para solucionar el
colapso de la justicia que padecemos, de modo que el
ciudadano pueda gozar del ejercicio de sus derechos
fundamentales. 

Gracias, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gil. El Grup Parlamentari VOX ha presentat
les esmenes RGE núm. 5089 i 5090/25. Per a la seva defensa
té la paraula el Sr. Rodríguez, per un temps de cinc minuts. 

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Gracias, Sra. Presidenta. Nosotros, lógicamente, vamos a
respaldar esta proposición no de ley del Partido Popular.
Pensamos que es de justicia, ya que estamos hablando del tema,
y, por supuesto, que es fundamental garantizar ese derecho
constitucional a la tutela judicial efectiva, que tanto ha
reseñado la Sra. Gil. 

Nuestras enmiendas, una va en concreto a puntualizar o
incrementar el punto 5 en cuanto a lo que se refiere a los
recursos que el Estado debería dotar a la Administración de
Justicia Baleares para que no se dilaten en el tiempo los
procesos judiciales. Una justicia que se eterniza acaba no
siendo justicia. 

Y, por otra parte, también consideramos que es muy
importante que no se abuse de este derecho a la tutela judicial
y a la justicia gratuita para interponer un seguido de demandas,
gracias, precisamente, a la gratuidad de ese sistema para ciertos
colectivos. 

Yo creo que todo el mundo vamos a coincidir en que la
justicia en este país está infradotada. No solo se trata del caso

de Baleares, es una problemática común al conjunto del Estado,
incluso en aquellas comunidades que tienen transferidas las
competencias. Por eso, en su caso, nosotros no respaldaríamos
la enmienda que ha planteado MÉS sobre la transferencia de la
Administración de Justicia a la comunidad autónoma,
pensamos que se ha demostrado que eso no garantiza en
absoluto una mayor agilidad, ni una mayor dotación, ni un
mejor servicio al ciudadano de la Administración de Justicia y,
además, pensamos que es uno de los ejes básicos de cualquier
nación la unidad de todos los ciudadanos ante la ley y que no
haya ningún tipo de diferencias dependiendo del territorio en
que cada uno resida. 

Pero insisto, para nosotros lo fundamental es conseguir de
la Administración del Estado una mayor financiación y una
mayor dotación de la justicia en Baleares. Para nosotros es
importante el hecho de que no se abuse de estos derechos de
justicia gratuita y, por otra parte, también indicar que, en caso
de que el Partido Popular tuviera a bien aceptarlas, sí
apoyaríamos la enmienda de MÉS relativa a la mejora de las
condiciones de los letrados del turno de oficio, que
consideramos que es de justicia que estos profesionales tengan
una retribución justa y adecuada al esfuerzo y a la garantía que
efectúan. 

Gracias, Sra. Presidenta. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Rodríguez. El Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca ha presentat les esmenes RGE núm. 5186, 5187, 5188
i 5189/25. Per a la seva defensa té la paraula el Sr. Rosa, per un
temps de cinc minuts. 

EL SR. ROSA I GASPAR:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. En primer lloc, vull donar
les gràcies a la Sra. Gil per la presentació d’aquesta iniciativa
que, com no pot ser d'una altra manera, aborda un dels
principals problemes que pateixen els ciutadans de les Illes
Balears quan volen accedir a la justícia. Perquè quan la
Constitució reconeix el dret a l'accés a la justícia i a la tutela
judicial efectiva dels nostres drets, el que planteja és que hem
de poder accedir a la justícia per fer valer els nostres drets. 

Al Sr. Rodríguez, jo no sé si l’ha traït el subconscient, però
el que diu la Constitució no és que... reconeix la unitat davant
la llei, sinó que es reconeix la igualtat davant la llei, però, en tot
cas, vagi per dit que consider que aquesta iniciativa és una bona
iniciativa en la mesura que planteja que, sense garantir que els
ciutadans puguin accedir a la justícia, no hi ha igualtat davant
la llei, no hi ha dret a la tutela judicial efectiva i, per tant, no hi
ha dret a garantir que es compleixen i es respecten els drets dels
ciutadans. 

En aquest sentit, la Llei d'assistència jurídica gratuïtes
consideram que, efectivament, és excessivament restrictiva a
l’hora de garantir quins són els ciutadans que poden accedir a
aquest dret, entre altres coses perquè fixa uns llindars
econòmics que estan completament desconnectats de la realitat
material... en el cas de les Illes Balears,... a dia d'avui es
planteja per una unitat, per a una persona individual com a molt
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pot ingressar 2 IPREM l’any, que són 16.800 euros, això és un
sou molt per sota del sou mitjà de les Illes Balears; en el cas
d’una unitat familiar parlam de 21.000 euros l'any; per a
famílies nombroses, 25.200 euros, i en el cas de circumstàncies
extremadament extraordinàries o especials fins a 42.000 euros. 

Consideram que són uns llindars que completament
impossibiliten l'accés a la justícia gratuïta per a un bon grapat
de ciutadans que, potser que tenen un sou més elevat, però que
els costos de vida de les Illes Balears, que són particularment
elevats, no els permeten accedir a la justícia i si no pots accedir
a la justícia els teus drets no els pots fer valer davant ningú. 

En aquest sentit, creim, com a MÉS per Mallorca, que és
imprescindible elevar aquest llindar per adaptar-lo, ni que sigui
al cost de vida de les Illes Balears, i, precisament per això,
consideram que és imprescindible traspassar les competències
de justícia a les Illes Balears.

A l'Estat espanyol hi ha 17 comunitats autònomes i 2 ciutats
autònomes. De les 17 comunitats autònomes, 12 tenen
transferides les competències de justícia i n’hi ha 5 que no. Les
5 que no les tenen són: Castella i Lleó, Extremadura, Múrcia,
Castella-La Manxa i Balears. Les altres 4 no són precisament
les que tenen un cost de vida més elevat de l'Estat, pot ser
Múrcia sí que... sí que el té, però això es trasllada
irremeiablement als honoraris del torn d’ofici. 

Si és l'Estat que regula els honoraris del torn d’ofici per a
les comunitats que no tenen transferides les competències, es
fixen uns llindars, que no necessàriament tenen a veure amb el
cost de vida i això veim que afecta necessàriament la
disponibilitat d'advocats en el torn d'ofici o a la voluntat de fer
aquesta tasca o, fins i tot, a la qualitat i la capacitat adquisitiva
dels advocats en el torn d'ofici. 

En aquest sentit, jo crec que les dades parlen per si soles.
Vull dir, així com els honoraris reconeguts pel ministeri per un
judici verbal en l'àmbit civil són 150 euros, en el cas de la
Comunitat a Madrid es reconeixen 286 euros, perquè són
competències transferides i perquè s’adequa al cost de vida que
té Madrid; en el cas de Catalunya, 370, i en el cas de Galícia
256.

A l'àmbit social, el ministeri reconèixer 132 euros; Madrid,
234; Catalunya, 234; Galícia, 310. En un contenciós abreujat
el ministeri: 75 euros; Madrid, 125; Catalunya, 115, Galícia,
127; i així podríem parlar a totes les jurisdiccions. 

El plantejament és clar, vull dir..., l'Estat fixa un llindars,
que són bàsics, però s’adeqüen necessàriament al cost de vida
que tenen els ciutadans. I això afecta la capacitat que tenim els
ciutadans per accedir a la tutela judicial efectiva dels nostres
drets, perquè sense advocat d'ofici no hi ha tutela judicial. 

En aquest sentit, nosaltres consideram que una cosa va
lligada necessàriament a l’altra.

Res, esper que es puguin acceptar les esmenes i que
treballen conjuntament precisament per elevar aquests llindars
i, a més a més, per garantir la tutela judicial efectiva dels drets
dels ciutadans. Moltíssimes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Rosa. Passam al torn de fixació de posicions i,
per part del Grup Socialista, té la paraula la Sra. Suárez, per un
temps de cinc minuts.

LA SRA. SUÁREZ I GENOVARD:

Gràcies, presidenta. Gràcies al Partit Popular també per
aquesta proposta. Avui és una comissió com d'acords clars,
perquè al final jo crec que tots coincidim -i en això no tenim
dubte- que l'accés a la justícia no ha de ser un privilegi, sinó un
dret garantit a tothom independentment de la seva situació
econòmica, i que aquest principi fonamental en qualsevol
societat democràtica també és un compromís que l’ordenament
jurídic -com deia la Sra. Gil- ha assumit des de fa dècades, no?
Però és un dret que no s’exerceix tot sol, sinó que al darrere hi
ha professionals que hi dediquen temps, que hi dediquen
l'esforç i molta vocació, i és ver que moltes vegades en
condicions que no reflecteixen la importància d'aquesta feina.

Els advocats i les advocades del torn d'ofici són una peça
imprescindible del sistema i elles i ells són els que donen forma
real al dret de la defensa per als que no tenen recursos per per
assumir-ne el cost. Treballen en situacions complexes, amb
disponibilitat absoluta, assisteixen persones en moments
especialment vulnerables de les seves vides, són els que 
representen sovint víctimes de violència de gènere, persones
amb processos d'expulsió, ciutadans que s'enfronten a
problemes legals sense mitjans per defensar-se. I aquesta tasca,
moltes vegades invisible per la majoria, és un servei essencial
per a la justícia, però sobretot per a la societat en el seu
conjunt.

I com qualsevol servei públic ha de tenir garanties de
qualitat, aquest servei, i això vol dir que els professionals que
la fan possible han de comptar amb unes condicions dignes,
amb recursos suficients i amb un sistema que els permeti
exercir la seva funció sense traves burocràtiques innecessàries. 

La seva dedicació no pot estar condicionada pels retards en
els pagaments, per una sobrecàrrega de feina o per la incertesa
sobre el reconeixement de la seva tasca, com deia la Sra. Gil.
És un problema quasi bé estructural que duim massa dècades
arrossegant i, per tant, com que creim que parlar d'aquest tema
no ha de ser una qüestió de confrontació política, sinó de
compromís per un servei essencial per a tota la ciutadania, per
això hem d'estar..., jo crec que tots els diputats i diputades hem
d'estar a l'alçada de la tasca que fan aquests professionals i, bé,
i el dret a la justícia no pot dependre de la situació econòmica
de cadascú, i assegurar un sistema fort, digne i àgil, és
responsabilitat de totes i de tots. 

Per tant, no donarem suport, com ja he dit, a aquesta
iniciativa.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Suárez. Per part del Grup Parlamentari Mixt,
té la paraula el Sr. Córdoba, per un temps de cinc minuts. 
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EL SR. CÓRDOBA I MARÍ:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Agrair a la Sr. Gil la
presentació d'aquesta proposta. La veritat és que hi ha
propostes en què a vegades és una miqueta complicat afegir
alguna cosa, perquè són... són molt lògiques, estan molt ben
presentades, aquí ha un contingut que explica el perquè, explica
unes dades molt, molt clares, posa referències externes, com
per exemple, les paraules del degà de l’il·lustre Col·legi
d'Advocats de les Illes Balears, un desenvolupament, i la veritat
és que parlar per parlar a vegades costa una mica, no?, però sí
que m'agradaria reconèixer a tots els lletrats adscrits al torn
d'ofici de Balears tota la seva feina. 

He consultat amb algun lletrat que són aquí i han confirmat
perfectament que aquestes paraules del degà... s’hi afegeixen
per suposat i dir que, és clar, que un degà de l’il·lustre Col·legi
d'Advocats hagi de sortir en una roda de premsa i dir que hi ha
unes condicions precàries dels lletrats de torn d'ofici i un
col·lapse a la justícia, així com un... -i això crec que és
important- un incompliment del ministeri dels compromisos
assolits, que això ho digui un degà és greu.

Crec que hem de fer cas i aquí crec que el Partit Popular ho
ha recollit i ho ha plasmat en una proposta que, com es veu, és
de consens i que s’ha de tirar endavant. 

Segurament no hi ha més lletrats en el torn d'ofici justament
per aquestes condicions tan... tan precàries. I si aprovam
finalment això, d'aquí el que consideram serà que n'hi hagi més,
que estiguin en millors condicions, perquè és veritat que sí que
deien això, que a l’hora de cobrar a vegades costa molt cobrar
i que algunes vegades ni cobren perquè no se'ls reconeix i que,
al final, aquestes persones que realment necessiten aquesta
justícia i perquè  econòmicament no poden arribar-hi, doncs,
puguin arribar-hi i puguin tenir aquest dret constitucional que
els reconeix la Constitució Espanyola. 

Per suposat, donarem suport a aquesta proposta. 

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Córdoba. Procedeix ara la suspensió de la
sessió per un temps de deu minuts, per la qual cosa es demana
al grup proposant si vol una suspensió de la sessió o si podem
continuar. Podem continuar, no demana suspensió. Per tant,
continuam amb la intervenció del grup proposant per fixar la
posició i assenyalar si accepta les esmenes. Té vostè la paraula,
Sra. Gil, per un temps de cinc minuts.

LA SRA. GIL I MEMBRADO:

Gracias, presidenta. En primer lugar, agradecemos el apoyo
a todos los grupos. Ha presentado esta iniciativa el Partido
Popular, pero es una alegría poder llegar a consensos en estos
temas en los que no hay colores políticos, e incluso espero que
la iniciativa resulte mejorada por las aportaciones de otros
grupos parlamentarios. 

La asistencia jurídica gratuita es verdad que se apoya en la
convicción de unos letrados que, en defensa y en cumplimiento
del artículo 119 de la Constitución Española, realizan este
trabajo, estas funciones, como vocación. 

En cuanto a la enmienda 5089, de modificación del punto
5, de VOX, si bien este grupo parlamentario ha presentado
diversas iniciativas en este sentido, consideramos que no está
de más instar nuevamente a la adopción de medidas concretas,
como el incremento de la plantilla de jueces y funcionarios, la
digitalización de los procedimientos y la agilización de la
ejecución de resoluciones judiciales. Por lo tanto, aceptaremos
esta enmienda. 

En concreto, sí que me gustaría reseñar que este grupo
parlamentario ha defendido recientemente diversas
proposiciones no de ley en este sentido para instar al Gobierno
de España a la creación en Baleares de juzgados especializados
y de nuevas secciones de violencia sobre la mujer, para dar
cumplimiento ágil y efectivo a lo dispuesto por la Ley Orgánica
1/25, de medidas en materia de eficiencia del servicio público
de justicia; también para proceder de inmediato a la adquisición
de los terrenos en los que debe ubicarse la ciudad de la justicia
de Palma; que los funcionarios de la Administración de Justicia
que prestan su servicio en las Islas Baleares puedan recibir una
compensación de los gastos derivados de la insularidad,
adaptados al coste real de la vida. Es un buen momento
también para solicitarlo ahora que el Govern de Marga Prohens
ha equiparado este plus de residencia a los funcionarios de
Baleares. Creación también de un nuevo partido judicial en la
isla de Formentera. Dotación de los medios materiales y
humanos para garantizar una justicia eficaz en las Islas
Baleares y dotación también de refuerzos necesarios en los
juzgados de Inca y de Manacor con competencias en violencia
sobre la mujer. 

Sería un buen momento también para pedir al Gobierno de
España cuál es el estado de todas estas solicitudes que han sido
refrendadas en este parlamento. 

Respecto a la enmienda 5090 de adición, de VOX, de un
nuevo punto, no la vamos a aceptar porque consideramos que
la justicia gratuita, garantizada por la tutela judicial efectiva,
debe ser lo más amplia posible para que nadie, por falta de
recursos, vea privado su derecho a acudir a la misma. 

Con relación a las enmiendas de MÉS per Mallorca. La
5186 no la aceptaremos porque, con carácter previo a discutir
un traspaso de competencias, consideramos que el Gobierno de
España deberá solucionar la carencia de recursos y medios que
actualmente adolece la justicia de Baleares. 

En cuanto a la 5187, tampoco la aceptaremos por la
inconcreción de la solicitud, ya que se refiere al Juzgado
número 1 sin concretar el orden jurisdiccional, y son muchos
juzgados los que necesitan dotación de plantilla, refuerzos,
medios humanos, materiales... y así lo hemos puesto de
manifiesto en anteriores iniciativas, contando siempre con el
apoyo de MÉS per Mallorca y de otros grupos, y solicitamos
también en esta misma iniciativa medios humanos y materiales,
por lo que está ya incluido. 
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En cuanto a las enmiendas 5188 y 5189, sí que las
aceptaremos porque su materialización contribuiría a mejorar
la situación de la justicia gratuita en Baleares. 

Por lo tanto, para terminar, y nuevamente, agradecemos el
apoyo de todos los grupos parlamentarios por apoyar y
respaldar esta iniciativa. Creo que no es la primera ni será la
última y seguiremos, desde este parlamento, solicitando un
derecho como es el de contar con una justicia eficaz. 

Gracias, presidenta. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gil. Entenem que accepta l'esmena 5189, de
modificació al punt 4; l'esmena 5089, de VOX, de modificació
al punt 5, i l'esmena 5189, de MÉS per Mallorca, un nou punt.
5188. 5188, és aquesta, no? D'acord. Així quedaria la
proposició no de llei amb sis punts. Va bé a tots els grups una
votació conjunta? Sí? 

Podem votar. 

LA SRA. SECRETÀRIA:

Punts a favor, 13.

LA SRA. PRESIDENTA: 

En conseqüència, queda aprovada per unanimitat la
Proposició no de llei RGE núm. 10150/24, relativa a millora de
les condicions de la justícia gratuïta a les Illes Balears. 

I no havent-hi més assumptes a tractar, s'aixeca la sessió. 

Molt bon dia a tothom.
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